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                            “Fisikari izateko ez dago
jenioa izan beharrik” 

Sara Fernández Uria
Fisikaria
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• EHUn Fisika eta Ingeniaritza Elektronikoko 
gradu bikoitza egin ostean, Fisika eta Mate-
matikako masterra egin zuen Granadan. 

• Egun, doktorego-tesia egiten ari da Leioako 
Zientzia eta Teknologia Fakultatean, grabita-
zio eta kosmologia kuantikoaren arloan. 

• Iaz, egonaldia egin zuen AEBko Penn State 
Unibertsitatean.



712023ko abendua

Sara Fernández Uria fisikaria da, baina, aitortu due-
nez, “apur bat nahi gabe” hasi zen fisika ikasten 
unibertsitatean. Betitik gustatu izan zaizkio mate-
matika, natura, teknologia... eta ingeniaritzaren bat 
egiteko asmoa zuen hasieran. Baina, justu uniber-
tsitatean hasi behar zuenean, Fisika eta Ingeniari-
tza Elektronikoko Gradu bikoitza sortu zuten, eta, 
berria zenez, hura aukeratu zuen.  

“Jada lehenengo urtean konturatu nintzen benetan 
gustatzen zitzaidana fisika zela. Orain, denborare-
kin, akordatu naiz eskolan gehien gustatzen zitzaiz-
kidanak matematika eta fisika zirela. Baina ez dakit 
ez ote zitzaidan iruditzen oso- oso zaila, ez nintzela 
gai izango hori egiteko, eta horregatik ez nintzela 
ausartu. Eta uste dut lehen aipatu dugun genero- 
arrakala fisikan, oso lotuta dagoela horrekin, je-
nioaren mitoarekin. Gizarteak duen ideia da fisikari 
izateko gaitasun bereziak izan behar dituzula, ez 
dela nahikoa lan asko egitea, eta, neskok jasotzen 
dugun hezkuntzarekin batera, horrek zaildu egiten 
du 16-17 urteko neska batek fisika aukeratzea”.

Hain mitifikatuta egoteak, gainera, fisika gizartetik 
ere urruntzen duela uste du Fernándezek. Berak, 
hala ere, aurrera egin zuen, eta ohartu zen karre-
rako jendea bera bezalakoa zela. Gainera, oso giro 
ona zuten, eta asko laguntzen zioten elkarri.

Eta horrela iritsi zen kosmologiara. “Gehiegi pen-
tsatu gabe izan zen. Karreran zehar argi neukan fi-
sika teorikoa zela gehien gustatzen zitzaidana, eta, 
gradu amaierako lana aukeratzean, hitz egin nuen 
irakasle batekin (orain nire tesi-zuzendaria dena), 
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berak eman zigulako ikasgai oso teoriko bat, baina, 
berez, ez nuen ideia askorik kosmologiaz. Lan hori 
asko gustatu zitzaidan, eta doktoretza-tesia egitea 
proposatu zidan. Horrela izan zen”.

Horren harira, Fernándezek argi utzi nahi du bo-
kazioa ez dela guztiz beharrezkoa fisikaria izateko. 

“Gertatzen dena da ez dugula aukerarik gustatzen 
zaiguna ezagutzeko, eta denbora behar dela jakite-
ko zer nahi dugun egin”.

Grabitazio kuantikoaren munduan
Zehazki, grabitazio kuantikoaren arloan ikertzen 
du. Azaldu duenez, grabitazioa eta fisika kuantikoa 
uztartzean datza. “Grabitazioa, batez ere, eskala 
handiko fisika azaltzeko erabiltzen dugu, adibidez, 
planeten higidura; eta mekanika kuantikoa, berriz, 
eskala txikikoa deskribatzeko, adibidez, nola higi-
tzen den elektroi bat”. 

Biek bat egiten duten fenomeno baten adibidea ja-
rri du: zulo beltzak. “Zulo beltzek masa handia dute, 
eta, orduan, grabitate-eremu oso bortitza sortzen 
dute. Baina, aldi berean, bolumen oso txikia hartzen 
dutenez, mekanika kuantikoa ere behar dugu”. Gaur 
egun, ordea, fisikariek ez dute modurik bi teoria ho-
riek batzeko. Bere gaia askoz ere espezifikoagoa 
bada ere, arlo horretan dabil ikertzen Fernández.

Aurrerantzean, horretan sakontzen jarraitu nahiko 
balu ere, oso zaila ikusten du, ikertzailearen bizimo-
dua oso prekarizatua baita. Hortaz, doktoretza- 
ondorengoa egin nahiko lukeen arren, ez daki  
aurrera egitea lortuko ote duen. “Nire ametsa uni-
ber tsitatean plaza bat lortzea izango litzateke, eta 
irakasle izatea, klaseak ematen baititut, eta asko 
gustatzen baitzait. Baina zaila da, oso zaila”, berre-
tsi du.


